

ورشة عمل حول اتفاقية الأمم المتحدة لحقوق الطفل: 30 سنة من الإنجازات والتحديات

الثلاثاء، 15 تشرين الأول/أكتوبر 2019، من الساعة 16:30 حتى الساعة 18:30

القاعة 0/3 (الطابق الأرضي)، المبنى أ (A)، مركز المؤتمرات سافا

مذكرة توضيحية

تم اعتماد اتفاقية الأمم المتحدة لحقوق الطفل منذ 30 سنة. شكلت هذه الاتفاقية علامة بارزة إذ أنها وضعت حقوق الطفل في الصدارة واعترفت بالأطفال كأصحاب حقوق.

وتتمتع اتفاقية حقوق الطفل بدعم دولي واسع النطاق - وهي معاهدة حقوق الإنسان الحاصلة على أكبر عدد من التصديقات. بالتعاون مع منظمات مثل منظمة الأمم المتحدة للطفولة (اليونيسيف) والاتحاد البرلماني الدولي، كانت لجنة الأمم المتحدة لحقوق الطفل، التي تشرف على تنفيذ اتفاقية حقوق الطفل، في طليعة الجهود الرامية إلى تعزيز العمل الوطني لجعل حقوق الطفل حقيقة واقعة.

وبتوجيه من اتفاقية حقوق الطفل، يتم تطوير السياسات الوطنية التي تتعلق بالأطفال بشكل مباشر مع أخذ "المصلحة العليا للطفل" في الاعتبار. وفي السياق نفسه، فتحت قنوات للأطفال للتعبير عن أصواتهم والمساهمة في صنع القرار بشأن القضايا التي تؤثر عليهم. على المستوى الوطني، يمثل إنشاء برلمانات الأطفال هذا الاتجاه. على المستوى الدولي، كان سريان مفعول البروتوكول الاختياري لاتفاقية حقوق الطفل بشأن إجراء البلاغات

في العام 2014 بمثابة نقطة تحول، حيث يوفر للأطفال فرصة للطعن في آلية دولية خاصة بهم إذا لم يكن من الممكن معالجة الانتهاكات بفعالية على المستوى الوطني

ومع ذلك، يظهر الواقع أنه على الرغم من التقدم المهم المحرز على هذه الأصعدة، لا تزال بعيدون من الارتقاء إلى المثاليات والأهداف المنصوص عليها في اتفاقية حقوق الطفل. ففي الواقع، لا يزال الأطفال يتعرضون لجميع أنواع المعاناة، أكان عنف أو سخرة أو اتجار بالبشر أو نقص في الغذاء والتعليم اللائقين. وتشكل هجرة الأطفال قلقاً بالغاً. فوفقاً لليونيسيف، بلغ عدد اللاجئين أو طالبي اللجوء من الأطفال الـ12 مليون في العالم في العام 2016، ونزح داخلياً نحو 23 مليون طفل - من بينهم 16 مليوناً في نزاع و7 ملايين نتيجة للكوارث الطبيعية. هذه الأرقام مذهلة، مع الأخذ في الاعتبار ضعف الأطفال بشكل خاص في مواجهة هذه المحنة وخطر مواجهة المزيد من المعاناة والاستغلال وهم يحاولون العثور على ملاذ آمن.

وإن ورشة العمل حول اتفاقية الأمم المتحدة لحقوق الطفل: 30 سنة من الإنجازات والتحديات: وجهات نظر برلمانية من أجل الماضي قديماً سينظر في المرحلة التي تم اجتيازها منذ العام 1989. وستجري تقييماً حول الوضع العام لحقوق الطفل والإطار العالمي القائم، بما في ذلك أهداف التنمية المستدامة، لحماية رفاه الطفل.

وسوف تركز على المبادرات الوطنية والدولية الجديرة بالملاحظة التي تم تطويرها، بمساعدة البرلمانات، لإعطاء الأطفال صوتاً ولمراعاة مصالحهم. كما ستبحث في التحديات المتبقية، مع التركيز على محنة الأطفال المتنقلين، والإجراءات التي يمكن أن تتخذها البرلمانات لحماية الأطفال في مثل هذه المواقف الضعيفة.

وستضم فرق المناقشة خبراء من اليونيسيف، والمنظمة الدولية للهجرة، واللجنة الدولية للصليب الأحمر ولجنة حقوق الطفل ومنظمات مرموقة غير حكومية تعمل على حقوق الطفل والأطفال.





Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.

# 141<sup>st</sup> IPU Assembly

Belgrade (Serbia)  
13-17 October 2019



## Workshop on the *United Nations Convention on the Rights of the Child: 30 years on, achievements and challenges*

Tuesday, 15 October 2019, 4.30–6.30 p.m.  
Hall 3/0 (ground floor), Building A, Sava Centre

### Concept note

The United Nations Convention on the Rights of the Child (CRC) was adopted 30 years ago. The CRC was a milestone in that it put children's rights centre stage and identified children as rights-holders.

The CRC enjoys widespread international support – it is the most widely ratified human rights treaty. In cooperation with organizations like the United Nations Children's Fund (UNICEF) and the Inter-Parliamentary Union (IPU), the United Nations Committee on the Rights of the Child, which supervises the implementation of the CRC, has been at the forefront of efforts to promote national action to make children's rights a reality.

Guided by the CRC, national policies that concern children directly are increasingly developed with "the best interest of the child" in mind. In a similar vein, channels have opened up for children to express their voices and contribute to decision-making on issues affecting them. At the national level, the creation of children's parliaments exemplifies this trend. At the international level, the entry into force in 2014 of the CRC's Optional Protocol on a communications procedure was a watershed, as it provides children with the opportunity to appeal to an international mechanism specific to them if violations cannot be addressed effectively at national level.

Yet, the reality shows that, despite important progress on these fronts, we are far from living up to the ideals and objectives enshrined in the CRC. Indeed, children continue to be subjected to all kinds of suffering, be it violence, forced labour and trafficking, or a lack of decent food and education. A particular concern is related to child migration. According to UNICEF, more than 12 million children were refugees or asylum seekers in the world in 2016, and some 23 million children were internally displaced – 16 million in conflict and 7 million as a result of natural disasters. These numbers are staggering, all the more so bearing in mind children's particular vulnerability in the face of such adversity and the risk of further suffering and exploitation as they try to find a safe haven.

The workshop on the *United Nations Convention on the Rights of the Child: 30 years on, achievements and challenges* will look at the road travelled since 1989. It will take stock of the overall situation of children's rights and the global framework that is in place, including the Sustainable Development Goals, to protect children's well-being. It will zoom in on noteworthy national and international initiatives that have been developed, including with the help of parliaments, to give children a voice and to take their interests into account. It will also look at the remaining challenges, with a focus on the plight of children on the move, and the action that parliaments can take to protect children in such vulnerable situations.

Panellists will include experts from UNICEF, the International Organization for Migration, the International Committee of the Red Cross, the Committee on the Rights of the Child, prominent NGOs working on child rights, and children.

#IPU141